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گــروه اقتصــادی - رئیــس 
کنفدراسیون صادرات ایران می گوید 
ســخت گیری بــر صادرکننــدگان 
می تواند به کاهش عملکرد کشور در 

این حوزه منجر شود.
در هفدهمین جلســه کمیسیون 
تســهیل تجارت و توسعه صادرات 
اتاق بازرگانی تهران »آیین نامه اجرایی 
تبصــره ٦ ماده ٢ مکرر قانون مبارزه با 
قاچــاق کالا و ارز« و »احکام اجرایی 
برش یک ســاله از برنامه دیپلماسی 
اقتصــادی« مورد بحث و بررســی 
نمایندگان بخش خصوصی و دولتی 

قرار گرفت.
رئیس کمیسیون تسهیل تجارت 

و توسعه صادرات اتاق تهران در ابتدای 
این جلسه با اشاره به مشکلات ارزی 
که پس از فروردین ســال ۱۳۹۷ پدید 
آمد و متعاقب آن، تشکیل کمیته ارزی 
در اتــاق ایران، توضیح داد: این کمیته 
برای تعامل با دولت و حل مشکلات 
ارزی صادرکنندگان راه اندازی شــد 
و در یــک تعامل دو ســویه برخی از 
مشکلات صادرکنندگان برطرف شد. 
محمد لاهوتــی به انتقال کمیته ارزی 
به منظور شــکل گیری جایگاه قانونی 
و تضمین اجرای مصوبات به سازمان 
توسعه تجارت اشــاره کرد و گفت: 
با تعیین دبیرخانــه و برگزاری منظم 
جلسات کمیته اقدام ارزی که با حضور 

نمایندگان ســه اتاق و وزارتخانه های 
مرتبط برگزار می شــد، ایــن کمیته 
موفق شــد، طی ۹۸ جلسه، مصوبات 
تسهیل گرانه و خوبی برای رفع مشکل 

تعهد ارزی صادر کند.
او در ادامــه با بیان اینکه جایگاه 
کمیته اقدام ارزی با ابلاغ قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز در فروردین ســال 
۱۴۰۱ ارتقا پیدا کرد، افزود: در آیین نامه 
اجرایی این قانون، عملًا همه اقدامات 
در حوزه تعیین سیاست های ارزی و 
تجاری به کمیته اقــدام ارزی واگذار 
شده اســت. اما این آیین نامه اجرایی 
در بعضــی از موارد دچار ضعف های 
جدی است؛ یکی از ایرادات آیین نامه 

اجرایی تبصــره ٦ ماده ٢ مکرر قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز این است که 
جلوتر از قانون حرکت کرده و در زمینه 
زمان رفع تعهد ارزی و مجرم شناختن 
ســخت گیرانه تر  صادرکننــدگان 
برخــورد می کند. به نحــوی که در 
قانون زمان رفع تعهد ارزی، یک سال 
در نظر گرفته شــده ولی در آیین نامه 
مذکور، مهلت نهایی، ســه ماه پس از 
سررسید چهارماهه تعیین شده است.

ضعــف دیگری که لاهوتــی به این 

آیین نامه وارد دانست، حذف سه اتاق 
از کمیته اقدام ارزی است. او گفت: در 
آیین نامه آمده است که جلسات کمیته 
با حضور نماینده بخش خصوصی و 
به دعوت رئیس کارگروه حسب مورد 
برگزار می شود که این موضوع به طور 
مشــخص خلاف قانون است چرا که 
در قانون بــه صراحت اتاق  بازرگانی 
نماینده بخش خصوصی تعیین شده اما 
در این آیین نامه چون نام اتاق بازرگانی 
و اتاق تعاون ذکر نشــده، لذا نماینده 

بخش خصوصی می تواند بنا بر سلیقه 
به جلسات دعوت شود.به گفته رئیس 
کمیسیون تســهیل تجارت و توسعه 
صادرات اتاق تهران، جرم انگاری در 
حوزه صادرات نیز ســخت گیرانه تر 
شــده اســت و عدم برگشــت ارز 
صادرکنندگانــی که بیش از ۳ میلیون 
یورو صادرات داشــته باشند، از زاویه 
قاچاق ارز و پولشــویی جرم انگاری 
شــده است.  بر اســاس اعلام سایت 
اتــاق تهران، وی گفت : یکی دیگر از 

ایــرادات این  آیین نامه آن اســت که 
دبیرخانه کمیته اقدام ارزی از سازمان 
توســعه تجــارت به بانــک مرکزی 
انتقــال یافته و نگرانی از تفوق دوباره 
سیاســت های ارزی بر سیاست های 
تجــاری در میان فعــالان اقتصادی 
افزایــش پیدا کرده اســت؛ چنانکه، 
تجربه تلخ کاهش صادرات در دولت 
قبل که به  همین جهت اتفاق افتاد. نکته 
دیگری که وجود دارد، این اســت که 
معافیت برگشت ارز صادراتی کمتر از 

۳۰ هزار یورو در متن قانون ذکر شده، 
امــا در این آیین نامه اختیار معافیت به 
کمیته اقدام ارزی واگذار شــده است 
که به نظر می رسد با متن قانون مغایرت 

دارد.

گروه اقتصــادی - نایب رئیس 
کمیســیون انرژی با تأکید بر تســریع 
اسقاط خودروهای فرسوده گفت: اگر با 
لایحه فعلی اسقاط خودروهای فرسوده 
به تعویق بیفتد میتوان تغییراتی در این 

لایحه انجام داد.
در روزهای گذشته آلودگی هوا در 
کشور به یک بحران انسانی تبدیل شد 
و به نظر می رسد خودروهای فرسوده 
نقــش محوری در این بحــران دارند. 
بــه گفته رئیس گروه ســلامت هوا و 
تغییر اقلیم وزارت بهداشت مهمترین 
علت افزایش آلودگی هوا اجرا نشــدن 
قانون هــوای پاک و به خصوص تردد 

خودروهای فرســوده است. بنابر آمار 
وی حــدود ۴۵ درصــد خودروهای 
موجود در کشور فرسوده و از رده خارج 
هســتند.لازم به ذکر است طبق آخرین 
تصمیمی که در کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اســلامی گرفته شده، 
خودروسازان و واردکنندگان به نوعی 
از ارائه گواهی اسقاط که می توانست از 
رده خارج کردن خودروهای فرسوده را 
)به میزان تعهد آنها( تضمین کند، معاف 
شده و برای شماره گذاری خودروهای 
تولیدی )در صورت نبود گواهی اسقاط 
به میزان کافــی(، ۵/ ۱ درصد از قیمت 
هر خودرو برای شماره گذاری پرداخت 

شــود.در این رابطه احمد مرادی نایب 
رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی، درباره لایحه ســاماندهی 
صنعت خودرو و مشکلات آن گفت: 
یکی از مشکلاتی که ما هم اکنون با آن 
در کشــور مواجه هستیم کیفیت پایین 
خودروهای تولید داخل و دیگری هم 
هزینه های تولید بالای آنها اســت. این 
هزینه های تولید بــالا و کیفیت پایین 
باعث شده که نگاه ها محدود به این شود 
که وقتی تولید کننده ما نمی تواند تولید 
را انجام دهد باید اجازه دهیم واردات از 

کشورهای خارجی انجام شود.
نایــب رئیس کمیســیون انرژی 

مجلس شورای اســلامی توضیح داد: 
وارد شدن خودروهای خارجی از سایر 
کشورها هیچ ضربه ای به اشتغال کشور 
مــا وارد نمی کند. اگر ما ماشــین های 
خارجــی را وارد کنیــم به این دلیل که 
نیازمند ارائه خدماتی مثل تهیه قطعات، 
تعمیــرات و غیره به این ماشــین ها در 
داخل کشور هستیم این مسائل باز هم 

به ایجاد اشتغال در کشور می انجامد.
نایــب رئیس کمیســیون انرژی 

مجلــس افزود: مزیــت دیگر واردات 
خودرهــای خارجــی این اســت که 
ترددهای ایمنی را در کشــور خواهیم 
داشــت و عطش مردم برای داشــتن 

خودروهای با کیفیت پایین می آید.
مــرادی در ادامه بیان کــرد: اگر 
واردات این خودروها بر اساس لایحه 
ساماندهی صنعت خودرو به صورت 
بی ضابطه به کشور انجام شود و اسقاط 
خودروهای فرســوده به تعویق بیفتد 

می تــوان راهکاری دیگر برای حل این 
مشــکل ایجاد کرد و یــا در این لایحه 
تغییراتــی انجام داد. وی در ادامه افزود: 
راهــکار دیگر برای به حاشــیه نرفتن 
اسقاط خودرهای فرسوده این است که 
دولت تسهیلات و امتیازاتی برای اسقاط 
خودروهای فرسوده بدهد. به عبارتی 
همان اقدامی که چند ســال پیش انجام 
شد و باعث شد مشکل در خودروهای 
فرســوده به نوعی حل شــود به همین 

دلیل معتقدم که اراده ما باید بر این باشد 
که در وهلــه اول اجازه بدهیم واردات 
خودرو خارجی به کشــور انجام شود، 
معایب و محاسن آن را در نظر بگیریم و 
سپس تصمیمات دیگری برای حل این 
مشکلات بگیریم.نایب رئیس کمیسیون 
انــرژی مجلس ادامه داد: ما باید اقدامی 
انجــام دهیم که مانعی برای کســی که 
می خواهد خود را به کشــور وارد کند 
ایجاد نکنیم و از ســوی دیگر اســقاط 

خودروهای فرسوده که در داخل کشور 
همچنان در حال تردد هســتند نیازمند 
یک تصمیم دیگر اســت تا این مشکل 

حل و فصل شود.

رئیس کنفدراسیون صادرات مطرح کرد:

هشدار درباره تبعات سخت گیری بر صادرکنندگان

نایب رئیس کمیسیون انرژی:

نیازمند یک تصمیم جدی برای اسقاط خودروهای فرسوده هستیم

وراث سهام عدالتی ها همچنان صبر کنند
گروه اقتصادی - بخش نخست سود سهام عدالت سال ۱۴۰۰ هم به حساب 
مشــمولان واریز شد اما تکلیف وراث سهام عدالت همچنان مشخص نیست و 
وراث باید باز هم منتظر بمانند.فرایند واریز بخش نخســت ســود سهام عدالت 
به حســاب مشــمولان آغاز شد و در روز شنبه سوم دی ماه به پایان رسید. در این 
میان بیش از سه میلیون نفر از مشمولان سهام عدالت طی سال های گذشته فوت 
شده اند و سهام آن ها پس از فرایند انحصار وراثت باید باید به وراث تعلق بگیرد. 
البته برخی از وراث نیز فوت شــده اند و همین موضوع فرایند را پیچیده تر کرده 
است.برای انتقال سهام این روش پیشنهاد شده بود که وراث به صورت حضوری 
به دفاتر خدمات الکترونیک مراجعه کنند که این روش بسیار زمان بر بود. قرار شد 
این فرایند به صورت الکترونیکی و با همکاری شرکت سپرده گذاری مرکزی و قوه 
قضاییه تا شهریورماه انجام شود. اما به نظر می رسد قوه قضاییه در ارسال اطلاعات به 
سپرده گذاری کمی از برنامه عقب است.در این راستا، پیمان حدادی، مشاور رییس 
سازمان بورس اعلام کرد: در ماه های آینده درمورد مراجعه وراث مشمولان سهام 
عدالت اطلاع رســانی خواهد شد. زیرساخت های این انتقال درحال آماده سازی 
اســت و وراث همچنان باید صبر کنند.وی به این سوال که ایا فرایند انتقال سهام 
عدالت متوفیان به وراث در ســال جاری صورت خواهد گرفت، پاسخ داد: همه 

تلاش این است که انتقال سهام عدالت به وراث سریع تر انجام شود.

گروه اقتصــادی - نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی دیروز - یکشنبه 
۴ دی - در حالی با حضور سیداحسان 
خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی 
و علی صالح آبــادی رییس کل بانک 
مرکزی به ارزیابی سیاست ها و اقدامات 
ارزی دولــت پرداختنــد که انتظار می 
رفت، برآیند این جلسه ارایه راهکاری از 
قوه مقننه برای بهبود شرایط و مدیریت 
بازار ارز باشــد؛ با این حال نمایندگانی 
که در جلسه امروز به بیان دیدگاههای 
خود پرداختند، شــرایط ویژه کشور و 
قــرار گرفتن دولت در جنگ ســخت 

اقتصادی را نادیده گرفتند.
مهدی طغیانی سخنگوی کمیسیون 
اقتصادی مجلس با قرائت گزارش این 
کمیســیون در خصوص سیاست های 
ارزی دولــت ســیزدهم، همچنان در 
مولفه های اساسی، تصمیمات شکست 
خورده گذشــته در حال تکرار است؛ 
تعدد نرخهای رسمی و فاصله معنادار 
با بازار غیررســمی، اتکای سیاســت 
گذار بــه آمار گمراه کننده مازاد عرضه 
در ســامانه نیما، عدم پذیرش واقعیت 
افزایش نرخ ارز متناســب با واقعیتهای 
اقتصادی و اصرار بر سیاست شکست 
خورده تثبیت نرخ اسمی ارز، خروج ۱۰ 
میلیارد دلار ارز )به صورت اســکناس 
و حواله( از فرآیندهای رســمی با ادامه 
رویه فعلی، اهم مسائلی است که تحت 
شعاع نگاه کوتاه مدت تصمیم گیران در 

حوزه ارزی قرار گرفته است.
این کمیســیون در گزارش خود 

پیشنهاد کرد که ضمن تغییر نگاه به مسأله 
کاهش ارزش پول ملی به عنوان چالش 
کلان اقتصادی که نیازمند همراهی همه 
اجزا حاکمیت برای کاهش رشد مازاد 
نقدینگی نسبت به تولید است و تغییر 
سیاست، از تثبیت نرخ اسمی ارزی که 
به ناگزیر شکست خورده و در نهایت 
منجر به افزایش جهشــی نرخ ارز می 
شــود، به تثبیت نرخ حقیقی ارز همراه 
با کمترین نوسان حول روند تغییر مسیر 

داده شود.
حداقل کردن نرخهای ارز موجود 
در نظام رســمی ارزی کشور و نزدیک 
کــردن آنها به نرخ غیررســمی جهت 
بازگشت قدرت رهبری قیمت به بانک 
مرکزی؛ تمرکز تصمیم گیری، اختیارات 
و مسئولیتها در خصوص مدیریت بازار 
ارز در بانــک مرکــزی و عدم تحمیل 
اقدامات دستوری از سوی دولت مانند 
تعیین ســقف نــرخ ارز در معاملات 
رســمی، تغییر رویکرد مدیریت نرخ 
ارز از کنترل نرخ با فروش صرف منابع 
ارزی و انفعــال در رهبری قیمت به در 
دســت گرفتن رهبری قیمت به وسیله 
خرید و فروش، حکمرانی ریالی جهت 
کاهش عملیات سفته بازانه و تقاضای 
فرار ســرمایه، تغییر ساختار عملکرد 
بازار متشــکل از بســتری برای توزیع 
اسکناس به بســتری برای کشف نرخ 
عمده اســکناس از جمله پیشنهادهای 
کمیســیون اقتصادی مجلــس برای 

مدیریت بازار ارز بوده است.
آنان همچنین بر افزایش تدریجی 

متوسط نرخ فروش ارز صادرکنندگان 
عمده )نفت، میعانات، گاز، محصوالت 
پتروشــیمی و فلزی( به میزان حداکثر 

۵ درصــد پایینتر از فــروش نرخ ارز 
ســایر طی دو مــاه آتی)روزانه حدود 
۷۵ تومــان افزایــش( و افزایش نرخ 

فــروش ارز صادرکنندگان غیرعمده و 
الزام واردکنندگان گروه کالاهای کمتر 

ضروری تاکید کردند.

بحرینی: ورودی و خروجی 
ارز متوازن است

با این وجود، گزارش کمیســیون 
اقتصادی مجلس مورد تایید همه اعضای 
این کمیســیون نبود؛ حجت الاســلام 
محمدحسین حسین زاده بحرینی عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس با اعلام اینکه 
میزان ورودی و خروجی ارز به اقتصاد 
ایران تقریبا متوازن است، گفت: احتکار 
ارز و یا خروج ســرمایه واقعیتی است 
که باید مجلس با اتخاذ سیاســت های 

تنبیهــی مانند تصویب طرح مالیات بر 
عایدی سرمایه برای آن تدبیر کند. وی با 
یادآوری شرایط کشور و قرار گرفتن در 
جنگ اقتصادی با دشمن به نمایندگان 
متذکــر شــد: در موضــوع ارز اگر به 
واقعیت میدان توجه نکنیم خودمان را 
گول میزنیــم و اطلاعات غلط به مردم 
خواهیم داد؛ واقعیت این اســت که ما 
کشوری هستیم که ورودی و خروجی 
ارزمان تقریبا متوازن اســت .وی ادامه 
داد: واقعیتی وجود دارد و این است که 
بعضی به هر دلیل تصمیم می گیرند از 
این فضا اســتفاده کنند و پول ملی خود 
را به ارز خارجی تبدیل و احتکار کنند 
و یا خروج ســرمایه انجــام دهند؛ این 
یک واقعیت است و انکار آن خطاست 

ضمن اینکه ارجاع این واقعیت به بانک 
مرکزی به تنهایی خطای دوم است.

نماینده مردم مشــهد با بیان اینکه 
چنین شــرایطی در اقتصاد ایران شکل 
گرفته و در بســیاری از کشورها شکل 
نگرفته اســت، افزود: برخــورد این 
واقعیت مســتلزم این است که ما هم به 
عنوان مجلس برای این موضوع تدبیر 
کنیم یعنی اگر کسی بنا دارد ارز را احتکار 
کار کند مجلس باید آن تدبیری داشــته 
باشد. وی با اشــاره به طرح مالیات بر 

عایدی ســرمایه گفت: این طرح روی 
میز شماســت و بر اساس آن اگر کسی 
خروج سرمایه انجام می دهد، از نظر ما 
ســایر دارایی های او در ایران باید مورد 
توجه حاکمیت قــرار گیرد. این عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: 
در شــرایط کنونی ما هیچ تنبیهی برای 
خروج سرمایه و احتکار ارز قائل نیستیم 
مثل این است که آن را حق مسلم این فرد 
می دانیم که پول ملی کشور را تضعیف 
کند و به تمام مردم این کشــور آسیب 
بزند تا دارایی خود را از کشــور خارج 
کــرده و در کشــور دیگر در قالب یک 
دارایــی فیزیکی اندوخته کند. بحرینی 
خواستار ورود مجلس به این موضوع 
شــد با تاکید بر اینکه بانک مرکزی در 

صــف اول هجمه ها در مدیریت بازار 
ارز است، تاکید کرد: مدیریت بازار ارز 
فقط در اختیار بانک مرکزی نیســت و 
اینکه این بانک در صف اول هجمه ها 
قرار دارد، چیزی از مسئولیت من و شما 

به عنوان نماینده مجلس کم نمی کند.
بانک مرکــزی تدبیر فوری 

برای بازار ارز داشته باشد!
با وجــود آنکــه اقتصاددانان و 
صاحب نظران اقتصادی مدیریت بازار 
ارز را امری یک شبه و فوری نمی دانند و 

تاکید دارند با بهبود شاخص های اقتصاد 
کلان و بویژه مهار نقدینگی و تورم، می 
توان به موفقیت سیاســت های ارزی 
امیدوار بود، نشســت عزت اله اکبری 
تالارپشــتی نماینده تهران ضمن انتقاد 
از گزارش کمیسیون اقتصادی مجلس 
خواستار تدبیر فوری بانک مرکزی در 
این خصوص شد. وی بخشی از مشکل 
بــازار ارز را به واردات خودرو و اعلام 
ســقف یک میلیارد دلاری دولت برای 
واردات آن دانســت و این اتهام را علیه 
دولت مطرح کرد که تیمی که در دولت 
برای اقتصاد کشور تصمیم می گیرد و 
برای ارز و آینده کشــور اقدام می کند 
بسیار مبهم و گزارشــات غلطی ارائه 

می کند.

اختلاف مجلسی ها در شیوه پیشنهادی مدیریت بازار ارز؛

از پیشنهاد افزایش نرخ تا 
سرکوب ارزی!

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در حالی دیروز به بررسی سیاست های ارزی کشور پرداختند که صدای
 واحدی از مجلس برای شیوه مدیریت بازار ارز شنیده نشد و طیف های مختلف نظرات متعددی از افزایش نرخ ارز بر 

اساس تورم گرفته تا قیمت گذاری بر مبنای سامانه های ارزی و سرکوب نرخ ارز بیان شد.

گروه اقتصادی - جلیل سالاری  
در حاشــیه امضــای ۱۷ تفاهم نامه و 
قرارداد با شــرکت های دانش بنیان در 
جمــع خبرنگاران با اشــاره به میزان 
ارزش تفاهم نامه ها گفت: ما با توجه به 
نیازسنجی که داشتیم، همه شرکت های 
تابعه و پالایشگاه ها را در یک مجموعه 
آوردیم و بر این اساس، ۱۷ تفاهم نامه 
امروز ۷۵ میلیون دلار نقدینگی نیاز دارد 

که شرکت ها تقبل کرده اند.
وی با بیان اینکه تولیدات در قالب 
برند ملی است، اظهار داشت: برنامه این 
است که شرکت های دانش بنیان را وارد 
بحث بازار کنیم، در حوزه فن بازار فضا 
ایجاد می کنیم که محصولات در سطح 
استاندارد و با توجه به نیاز تولید شوند.
معــاون وزیر نفت در پاســخ به 
سوالی درباره برنامه صادرات بنزین و 
فرآورده های آن تصریح کرد: با توجه 
به شرایط کنونی کشور برنامه ما تامین 

نیاز کشور است.
معاون وزیــر نفت درباره برنامه 
صــادرات بنزیــن و فرآورده های آن 
تاکید کرد: با توجه به شــرایط کنونی 
کشور برنامه ما تامین نیاز کشور است.

معاون وزیر نفت با تاکید بر اینکه 
تغییری در ســهمیه بندی بنزین ایجاد 
نخواهد شــد، گفت: باید مصرف را 
مدیریت کنیم، زیرا مصرف بالای ۱۰۰ 
میلیون لیتر بنزین با توجه به جمعیت 
کشــور تطابق ندارد. سالاری گفت: 
با توجه به اختــلاف قیمت فرآورده 
با کشــورهای همجوار شــاهد مسیر 
انحرافی هستیم که طبق سامانه هایی که 
در قانون وجود دارد همچون ســامانه 
ســپهتن این موضوع باید سر و سامان 
پیدا کند تا بتوانیم بر اســاس پیمایش 
سوخت را تحویل دهیم. وی در پاسخ 
به دیگر سوالی درباره میزان تولید بنزین 
یورو ۵ خاطرنشان کرد: اکنون دربرابر 

پالایشــگاهها بنزین یورو ۵ تولید می 
شود،  اما در هر حال بنزین یورو ۴ و ۵ 
تفاوتی باهم ندارند تنها تفاوت در رقم 
آروماتیک است.  وی درباره وضعیت 
توزیع بنزین ســوپر در کشور، گفت: 
تولید بنزین سوپر بعد از برطرف شدن 
مشکل پالایشگاه شازند اراک آغاز شد. 
اکنون در کلانشــهرها عرضه صورت 
می گیــرد و در تهران نیز آغاز کرده ایم 
و تدریجا به مابقی شــهرها عرضه را 
ادامه خواهیــم داد.وی درباره احتمال 
واردات بنزین برای تامین ســوخت 
نوروز گفت: واردات نخواهیم داشت.

وی درباره شرایط سواپ همنام و غیر 
همنام بیان کرد؛ اکنون در مرحله توافق 

سوآپ فرآورده هستیم.

معاون وزیر نفت درباره در حوزه 
سولفورزدایی توضیح داد: در پالایشگاه 
شازند پروژه ای را اجرایی کردیم. اکنون 
بحث ســولفورزدایی انجام می شود 
و فرآیند بعدی تکمیل زنجیره اســت 
که تبدیل به فرآورده ســبک می شود. 
در پالایشگاه اصفهان نیز همین طرح 
اجرایی شــده و تدریجا به عنوان یک 
پــروژه جلو مــی رود. وی در ادامه با 
تاکید بر اینکــه  پروژه های نیروگاهی 
باید شــرایط را به گونه ای پیش ببرند 
که میزان انتشــارات و ذرات معلق را 
مدیریت کنند، گفت: در بســیاری از 
کشورهای دنیا نیز شرایط به همین روال 
است. در بســیاری از کشورها ذغال 
ســنگ در نیروگاه ها استفاده می شود. 

همچنین نفــت کوره ای کــه صادر 
می کنیم نیز ســوخت مورد اســتفاده 

نیروگاه ها در کشورهای دیگر است.
وی افزود: این مســئله در خود 
نیروگاه ها مدیریت می شــود و عملا 
بحــث جلوگیری از انتشــار آلاینده 
مــورد توجه قــرار می گیــرد. لذا در 
حوزه نیروگاهی باید سرمایه گذاری 
صورت بگیرد. چــرا که تبدیل نفت 
کوره و ســولفورزدایی از نفت کوره 
نیازمند هزینه و سرمایه گذاری بالایی 
اســت. بنابراین باید این موضوع در 
هر دو بخش مدیریت شــود. سالاری 
دربــاره اســتانداردهایی نفت کوره 
گفــت: پروژه هایی کــه در مجموعه 
انجام می شــوند را مورد برنامه ریزی 

قرار داده ایم. مدل هایی برای ســرمایه 
گــذاری در نظــر گرفته شــده که به 
موازات آن تشریفات محیط زیستی و 
اخذ مجوزهای این حوزه برای اجرای 
پروژه هــا مورد تاکید اســت. با توجه 
بــه اینکه این پروژه ســرمایه گذاری 
جدیدی اســت در دسته توسعه کیفی 
سازی قلمداد می شود و تامین منابع آن 
یکی از بحث هایی اســت که در قانون 
بودجه امسال نیز مورد توجه قرار گرفته 
است. وی با بیان اینکه پیشنهاد ما این 
است که هزینه عوارض آلایندگی که در 
قانون آمده است صرف رفع آلایندگی 
شود، گفت: برنامه ریزی برای اجرای 
این طرح آغاز شــده، پالایشــگاه به 
پالایشگاه برنامه را پیش می بریم و هر 

کدام از پالایشگاه ها نیز سرمایه گذاری 
دو تا ســه میلیارد دلاری در این بخش 
نیاز دارند. وی با اشــاره به ساماندهی 
خودروهای ســی ان جی سوز گفت: 
تکلیفی بر عهده خودروسازان گذاشته 
شده، طبیعتا تولید کارخانه اولویت ما 
است. لذا شرکت های خودرویی باید 
پیش بینی هــای لازم را در این حوزه 
داشــته باشند. با توجه به تولید کیت ۵ 
در کشــور لازم است که حداقل نسل 
۴ را در خودروها پیش بینی تا مشکل 
راندمان نیز از این طریق برطرف شود.
در قانون هوای پاک این موضوع دیده 
شده و باید مورد توجه خودروسازان 
قرار بگیرد. وی با اشــاره به وضعیت 
کیفیت بنزین در کشــور گفت: زمانی 
که در تهران ۱٦۰ میلیون متر مکعب گاز 
مصرف می شود این موضوع آلایندگی 
را بــه دنبــال دارد. همچنیــن حجم 
مصرف بنزین نیز در کشور زیاد است 

که همین موضــوع نیز موجب ایجاد 
آلایندگی در کشــور می شود. علاوه 
بر این خودروهای فرسوده، لاستیک 
فرســوده، لنت ترمز مواردی هستند 
که روی آلودگی هــوا اثر می گذارند 
که بایــد همه این مــوارد به صورت 
یکجا دیده شــود. وی با تاکید بر اینکه 
زمانی که سالی یک میلیون خودروی 
جدید در کشــور اضافه می شود یک 
میلیارد ســوخت بیشتر مورد استفاده 
قرار می گیرد که این به معنای دو تا سه 
میلیون سرمایه گذاری در کشور است. 
قطعا این شتابی که خودروها در کشور 
عرضه می شوند اگر بخواهیم بنزین آنها 
را تامین کنیم طبیعتا امکانپذیر نیست. 
وی با تاکید بر اینکه خودروهای جدید 
باید نســبت به قبل بهینه شوند گفت: 
این موضوعات در قانون آمده است و 
هر کدام از بخش ها می بایست وظایف 

خود را در این حوزه ایفا کنند.

معاون وزیر نفت:

سهمیه بندی تغییر نمی کند

گروه اقتصــادی - ســازمان 
شــیلات ایران پیش بینی کــرد تعداد 
قفس هــای پرورش ماهــی در دریا تا 
پایان امسال حدود ۳ برابر اسفند سال 

پیش افزایش پیدا کند.

مهدی شــکوری، معاون توسعه 
آبزی پروری ســازمان شــیلات ایران 
گفت: امسال تا سقف ۳۰ میلیون قطعه 
بچه ماهــی دریایی بــرای پرورش در 
قفس های موجود در شمال و جنوب 

کشــور نیاز است که از طریق واردات 
تأمین می شود.

وی تأمیــن بچه ماهی دریایی را 
یکی از بزرگترین مشــکلات صنعت 
پــرورش ماهی در قفس دانســت و 
اظهار داشــت: از آنجایــی که مرکز 
تکثیــر بچه ماهــی دریایــی فعال در 
کشــور نداریم و تنها یکــی دو مرکز 
به صورت آزمایشــی در مقیاس اندک 
تولید بچه ماهــی دریایی دارند، از این 
رو در یک برنامه کوتاه مدت، واردات 
بچه ماهــی دریایــی از کشــورهای 

مختلف صورت می گیرد.
او میزان تولید ماهی در قفس های 
دریایی در جنوب و شــمال کشور را 
نزدیک بــه ۴۵۰۰ تن عنــوان کرد و 
گفت: اصلی ترین گونه پرورشــی در 

قفس های مســتقر در آب های جنوب 
کشور، گونه سی باس آسیایی است و 
تولید ســایر گونه های بومی از جمله 
میش ماهی را نیز در دســتور کار قرار 

داده ایم.
آبزی پروری  توســعه  معــاون 
ســازمان شــیلات ایران افزود: پس 
از واردات، بچــه ماهی های کوچک 
دریایی بایــد در مکان هایی نگهداری 
شــوند تا آماده رهاســازی در قفس و 

ادامه حیات خود شوند.
وی در همیــن حــال از افزایش 
تعداد مزارع پــرورش ماهی در قفس 
در استان مازندران خبر داد و پیش بینی 
کرد؛ در سال جاری در این استان ۱۰ تا 
٢۰ درصــد تولید ماهی از طریق قفس 

نسبت به سال گذشته افزایش یابد.

شــکوری اظهار داشت: با توجه 
بــه این که پرورش قــزل آلا در قفس 
در شمال کشــور در اولویت است، از 
این رو مشکلی در تأمین بچه ماهی در 
این استان ها وجود ندارد و تنها مشکل 
مربوط به کشــش بازار برای افزایش 

تولید است.
وی گفت: به دنبال افزایش تعداد 
مزارع پرورش ماهی در قفس در استان 

گیلان نیز هستیم.
شکوری درباره توسعه گونه های 
جدید آبزی در کشــور اذعان داشت: 
توســعه پرورش جلبک دریایی برای 
فرآوری و مصرف انســانی و خوراک 
دام از دیگر برنامه های شــیلات است 
و در حال حاضر نزدیک به ۱۴ مزرعه 
پرورش جلبک به طور رســمی ثبت 

شده است. 
وی با اشــاره به ایــن که اکنون 
جلبــک به صــورت محــدود تولید 
می شود، خاطرنشان کرد: سال گذشته 
حدود ۷ تن جلبک خشــک در کشور 
تولید شد.این مقام مسؤول میزان تولید 
جلبک در ســال جاری را با ٢۰ درصد 

افزایش، حدود ۸ تن پیش بینی کرد.
وی گفــت: در حال حاضر چند 
طرح در حوزه تولید جلبک در کشور 
در حال اجرا است که از جمله می توان 
به یک طرح بزرگ در استان سیستان و 
بلوچســتان و چند طرح در هرمزگان 
اشــاره کرد.به پیش بینی شــکوری با 
اجرای ایــن طرح هــا، تولید جلبک 
خشک در سال ۱۴۰٢ به حدود ۱۵ تن 

افزایش می یابد.

قفس های دریایی پرورش ماهی تا اسفند افزایش می یابد

وی بخشی از مشکل بازار ارز را به واردات خودرو و اعلام سقف یک میلیارد دلاری دولت برای 
واردات آن دانست و این اتهام را علیه دولت مطرح کرد که تیمی که در دولت برای اقتصاد کشور 
تصمیم می گیرد و برای ارز و آینده کشور اقدام می کند بسیار مبهم و گزارشات غلطی ارائه می کند.
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